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                    Financing of academic research clusters is a policy tool that increasingly complements or substitutes for individual grants. In this paper we evaluate such a program, the financing of the Laboratoires d’Excellence (LabEx) in France, comparing the funded proposals to those that were rejected and focusing on projects that received similar grades. We show that (i) the main effect is a complete restructuring of the network of collaborations and in particular an increase in papers co-authored by at least one other member of the cluster (ii) a small but positive effect on productivity (iii) those who benefit most from the funding and increase more their internal links are those not working precisely on the project themes (iv) the program does not promote excellence but rather tends to reduce inequalities in publication levels within the funded clusters.
                

                            
                    Les financements de groupements de chercheurs travaillant sur une thématique commune viennent dans beaucoup de pays compléter les financements individuels. Nous évaluons dans ce papier les effets d’un programme de ce type, le financement des Laboratoires d’Excellence (LabEx), en comparant les projets financés à ceux non financés et en se restreignant à ceux ayant reçu une note similaire des évaluateurs. Nous montrons que (i) l’effet principal du financement est de transformer radicalement la structure des collaborations en augmentant le nombre de co-publications entre membres du Labex de plus de 30% ; (ii) l’effet sur la productivité des chercheurs impliqués est positive mais relativement faible ; (iii) ceux qui n’étaient pas au cœur de la thématique initialement bénéficient significativement plus du financement et renforcent le plus leurs collaborations au sein du LabEx ; (iv) le programme LabEx semble moins promouvoir l’excellence que réduire les inégalités au sein des communautés sélectionnées.
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